

北国

佳人

孙莉 马道子 著

WOMEN IN THE
NORTHERN LANDS

ISBN 7-80016-765-8/G · 480 定价:28.00

北 国 佳 人
WOMEN IN THE NORTHERN TERRITORY
孙 莉 马道子 著
BY SUN LI AND MA DAO ZI

中 国 妇 女 出 版 社
CHINA WOMEN PUBLISHING HOUSE

(京) 新登字 032 号

图书在版编目 (CIP) 数据

北国佳人/孙莉等著. —北京: 中国妇女出版社, 1995.

8

ISBN 7-80016-765-8

I. 北… II. 孙… III. 报告文学—作品集—中国—当代 IV.

125

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (95) 第 12098 号

北 国 佳 人

孙 莉 马道子 著

中国妇女出版社出版发行

北京东城史家胡同甲 24 号

邮政编码: 100010

各地新华书店经销

北京春雷印刷厂印刷

850×1168 毫米 1/32 印张 12 字数 290 千字

1995 年 8 月北京第一版 1995 年 8 月第一次印刷

ISBN 7-80016-765-8/G · 480

定 价: 28.00 元

谨以这部女人写女人的书
献给第四次世界妇女大会

We contribute this book on women
written by women to the Fourth
World Conference on Women

顾问：徐 发 刘海涛

策划：韩树礼

摄影：金美伦

Consultants

Xu Fa

Liu Hai Tao

Planned by

Han Shu Li

Photos by

Jin Mei Lun

自立 自强
开拓 奋进

彭珮云

一九九五年八月

培
中
貴
女
能
人

建
設
黑
龍
江

乙亥夏

岳岐峰



作者小传

孙莉，1954年10月9日出生于黑龙江省绥化市。现任佳木斯市文联秘书长，《东北风》杂志编委。1980年开始

文学创作，出版过儿童小说集《留在荒原上的梦》，报告文学集《星光闪烁》，在各级报刊杂志上发表过中短篇小说、散文等作品100多万字并多次获奖。系黑龙江省作家协会会员。

作者小传

马道子，1959年8月20日出生于黑龙江省鹤岗市，现为佳木斯新闻中心主任记者。自1980年从事专业新闻工

作以来，努力钻研新闻采编业务，先后在人民日报，新华社，工人日报，光明日报，农民日报，经济日报，黑龙江日报等40多家省和国家级报刊杂志上发表过千余篇较有影响的文章，并多次获奖，编著过《鼓动风帆的劲风》一书。

序

这是一部女人写女人的书。

这是一部佳木斯人写佳木斯人的书。

佳木斯是一片富饶美丽神奇的土地。

佳木斯是中国最早迎来太阳的城市。

佳木斯市位于中国黑龙江省的东部，坐落在世界三大黑土平原之一的松嫩平原末梢——黑龙江、松花江、乌苏里江三江交汇的三江平原上。东临乌苏里江、北临黑龙江与俄罗斯远东地区隔江相望。属寒温带大陆性气候，冬长夏短，全年日照为 2511 小时，有汉、满、回、蒙古、朝鲜、赫哲等民族，总人口 224 万。现有土地面积 2835 万亩，农村人均耕地 7.3 亩，是全国的 7 倍。

佳木斯市是中国重要商品粮基地和农业综合开发试验区，盛产大豆、小麦、水稻、玉米四大农作物和烤烟、甜菜、亚麻、红小豆等经济作物。这里是一座新兴的综合性工业城市，形成了造纸、纺织、食品、电力、机械、建材、化工、医药、电子、冶金十大工业体系，工业企业主要产品达 400 多种。这里是中国拥有口岸最多的城市，5 个国家一类口岸，1 个国际空港，2 个公路港口。这里是中国江海联运的始发港，出口货物走这条航线到日本北海道等港口，比绕经大连港节省时间二分之一，节省运费三分之一。这里是黑龙江省东部地区政治、经济、文化中心，现有独立科研机构 26 个，有高等院校 12 所，中专 36 所，有专业艺术团体 8 个，艺术、文化馆（站）119 个，市县级医院 18 家。这里是黑龙江东部地区的交通枢纽，铁路、公路、水运、航空四通八达。

这里是得天独厚的旅游胜地，风情独特的赫哲渔乡，古木参天的原始森林，国际友人绿川英子墓，南宋时期的“五国城”遗址。春夏秋三季可乘坐时速为70多公里的水翼艇到俄罗斯哈巴罗夫斯克进行“十日游”、“七日游”和“四日游”。这里有良好的投资环境，齐全的涉外机构，便利的购物场所，优越的食宿条件和先进的通讯设施。

佳木斯市拥有中国最大的造纸企业，最大的农机制造企业，最大的防爆电机企业，最大的大豆综合深加工企业。全国大型综合性家具生产企业之一的合林家具公司也在这里。

佳木斯是名冠天下的大豆之乡，是中国唯一盛产名贵的鳡鱼籽的地方，是世界上唯一的“天蚕之乡”。

佳木斯是通向太平洋的“黄金水道”。

佳木斯是走向世界的“大陆桥”。

佳木斯是中国塞北的“金三角”。

佳木斯是振兴东北亚经济的“大通道”。

今日的佳木斯已发展成为中国东北部的中心城市，她像一个婴儿诞生在油汪汪的黑土地上，她像一颗璀璨的明珠，镶嵌在祖国“雄鸡”的鸡冠上。

然而，50年前，这里是一片没被开垦的处女地，再加上日本侵略者长达14年之久的残酷掠夺和血腥屠杀，这里更加苍凉、荒漠、破败和凋残。

50年来，在中国共产党的领导下，特别是改革开放以来，佳木斯人民在用自己勤劳、智慧和热情迎八方来客，结四海宾朋，以崭新的英姿向世界展示着自己的风采。

在为佳木斯的发展建设付出了辛勤劳动和聪明才智的224万人民中，有110万为女性。她们勤劳、勇敢、善良，既有北大荒人的质朴，又有现代知识女性的睿智。她们不怕困难，开拓进取，豁达坦荡，美丽端庄，聪慧敏捷，她们为建设发展佳木斯，同男

人们比肩。这部献给第四次世界妇女大会的《北国佳人》的报告文学集，就是反映佳木斯现代女性努力拼搏精神的一个缩影。

这部《北国佳人》报告文学集，虽然仅仅写了15位现代女性，实际上展示的是佳木斯市妇女的整体风貌和业绩。她们当中有专家学者，有企业家，有教育家，有作家，有政府官员等各条战线上的代表，她们是工作在黑土地上的杰出的现代知识女性。她们在用自身的努力实现自己的人生价值。她们用劳动创造来支配着属于自己的命运。

她们不仅仅属于黑土地。

希望中国的亿万妇女们都能用自己创造的业绩走向全国，走向世界，为世界的平等、发展、和平做出应有的贡献。

曹志

一九九五年八月一日

Preface

This is a book written by women about women.

This is a book written by people in Jiamusi about people in Jiamusi.

Jiamusi is a piece of rich and beautiful land.

Jiamusi is the first place to see sunrise in China.

Jiamusi locates at the east part of Heilongjiang Province, on the Sanjiang Plain—where the Heilongjiang River, Songhua River and Nen River meet. The Sanjiang Plain is a rich land, being one part of the Songnen Plain, one of the only three black soil plains in the world. Jiamusi has a privileged transportation and foreign trade location: in the east is the Nen River and in the north the Heilongjiang River with Russia on the other side of the river. Jiamusi has continental climate in the frigid and temperate zone with long winters and short summers, with an annual 2,511 hours of sunshine. Its 2.24 million population includes the Han, Manchu, Hui, Mongolia, Korean, and Heze nationalities. It has 18,909 hectare of land, with 48.69 acre of farming land per head, seven times of the national average.

Jiamusi is an important sugar producing area and experimental zone on comprehensive agricultural development. Its four main agricultural products are beans, wheat, rice and corns, and the area also popularly grow tobacco, beet, flax and red beans.

Jiamusi is a new industrial city which have a wide varieties of industries, including paper making, textile, food processing, electricity generating, machinery, building materials, chemical industry, medicine, electronics and metallurgical industry, with more than 400 kinds of industrial products. It has the most number of ports in China: five first grade ports, one international airport and two road ports. Jiamusi is the starting point of the river-and-sea coordinated transport. It takes only

half of the time to ship goods from Jiamusi to Hokkaido, Japan, than to ship them from Dalian Harbor or any other harbors in China, hence costs only half of the money on shipment.

The city is the center of politics, economics and culture in the east part of Heilongjiang Province, with 26 scientific institutes, 12 colleges and universities, 36 secondary schools, 8 artistic troupes, 119 artistic or cultural stations and 18 hospitals at county or city level.

Jiamusi is the transportation hub in the east part of Heilongjiang Province, with its railways, roads, river transport and airlines reaching to all directions.

Jiamusi is also a tourist city, boasting unique fishing villages of Heze people, virgin forest and the ruins of the "Five States City" in the Song Dynasty. In spring, summer and autumn tourists can join tourist groups to make a ten-day visit, seven-day visit or four-day visit to Chabarovsk in Russia on motor boats that travel at a speed of 70 kilometers an hour. Jiamusi is an ideal investment place with its complete facilities to deal with international affairs, its convenient shopping centers, comfortable hotels and restaurants and its advanced communications.

The biggest paper making plant, agricultural machinery making plant, explosion-proof electrical machinery plant, and bean processing plant in China are all located in Jiamusi. The Helin Furniture Company, one of the biggest furniture producers in China, is also located in Jiamusi.

Jiamusi is the well-known home of beans, the only place which produces sturgeon eggs in China, and the only "home of wild silkworm" in the world.

Jiamusi is the "golden river road" to the Pacific Ocean.

Jiamusi is the "bridge on land" to the world.

Jiamusi is the "grand passage" to vitalize economy in the northeast part of China.

Today's Jiamusi has been developed into a central city in northeast part of China. She is a baby born on the black soil. She is a pearl worn on the cockscomb of the rooster—China.

Fifty years ago, she was only a piece of dilapidated land under 14

years of Japanese invasion and bloody massacre.

Fifty years later, Jiamusi presents itself to the outside world with a brand new face. Under the leadership of the Chinese Communist Party, especially after the Reform, Jiamusi is developing rapidly and has attracted many domestic and foreign investments.

Among the 2.24 million Jiamusi people who contribute to the prosperity of the city with their hard work and wisdom are 1.1 million women. They are hard working, brave and kind people. They have both sincerity of the people living in the Vast Northern Wilderness and the wisdom of modern women. In front of difficulties they are unyielding; they are brave to explore into new fields; they are open-minded and magnanimous; they are beautiful and dignified. They don't consider themselves any inferior to men. *Outstanding Women in the Northern Territory*, a collection of documentary reports on in Jiamusi and which is published to hail the Fourth World Conference on Women, reveals the unyielding spirit of Jiamusi women.

Although only 15 women are collected in this book, it reveals the look of Jiamusi women as a whole. The documentary reports have covered women in a wide range of professions. Among them are scholars, entrepreneurs, teachers, writers, "officer of foreign relations," and government officials. They are representatives of the educated modern women. They are the one who prove their value with their hard work and order their fate with their unyielding personality.

They no longer belong to Jiamusi only.

We hope that all women in China impress the whole country and even the world with their achievements. We hope that all women in China make their contribution to the equality, development and peace in the world.

□

平等
发展
和平